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ســـیدمهدی سیدصالحی یکی از استثناهای فوتبال ایران است؛ مهاجم 

گلزن و بااخلاقی که سابقه پوشیدن هر چهار تیم مطرح و پرطرفدار فوتبال 

ایران ازجمله اســـتقلال، پرسپولیس، سپاهان و تراکتور را درکارنامه دارد و 

جالـــب اینکه این چهار تیـــم اکنون در رده های اول تا چهارم جدول لیگ 

هســـتند. هرچند به خاطر حضور پررنگ و ســـابقه زیاد در اصفهان شاید 

خیلی بی ربط نباشـــد، اگر سیدصالحی را یک ســـپاهانی اصیل بدانیم. 

به بهانه دیدار استقلال و سپاهان دقایقی با مهاجم سابق هر دو تیم صحبت 

کردیم. مهاجمی که بارها در چنین میدانی حضور داشته و چه بسا بهتر از 

خیلی ها بتواند دیدار شنبه شـــب دو تیم در لیگ برتر و مسابقه پیش روی 

جام حذفی آنها را تحلیل کند. گفت وگوی »فرهیختگان« با ســـیدصالحی 

را در ادامه می خوانید.

با توجه به نتایجی که در هفته بیست وهفتم لیگ برتر به دست آمد، شانس 

کدام تیم ها برای کسب سهمیه آسیا بیشتر است؟

درمجمـوع بعـد از تعطیلاتـی کـه به خاطـر شـیوع ویـروس کرونـا به وجـود آمـد، 

کیفیـت تیم هـا از لحـاظ بدنـی و چـه از لحـاظ فوتبالـی افـت کـرده اسـت. الان 

بازیکنـان تیم هـا هـم از لحـاظ بدنـی عقب هسـتند و هم از لحـاظ روحی روانی، 

چـون اسـترس ایـن بیمـاری را دارنـد و یک اسـترس خـاص در چهـره و تفکر همه 

مربیـان و بازیکنـان وجـود دارد. بـا این حـال درخصـوص سـوالی کـه مطـرح 

کردیـد بایـد بگویـم اسـتقلال بـا توجـه بـه پیـروزی مقابل سـپاهان درمقایسـه با 

سـایر نتایجـی کـه در هفتـه بیسـت وهفتم رقابت هـا به دسـت آمـد، شانسـش را 

در ایـن خصـوص افزایـش داد و سـه امتیـاز این دیـدار درحالی که سـایر مدعیان 

به تسـاوی رسـیده بودنـد، بـه کار آبی پوشـان آمـد. البتـه طـی هفته هـای آینـده 

ایـن دو تیـم همـراه شـهرخودرو تقریبـا رقبـای رودرروی هـم محسـوب شـده و 

بایـد چنـد دیـدار 6 امتیـازی را بـا یکدیگـر برگـزار کننـد و ایـن درحالی اسـت که 

فـولاد و تراکتـور فقـط یـک دیـدار 6 امتیـازی در هفتـه پایانـی با یکدیگـر دارند و 

همیـن موضـوع به مراتـب شـاید کار ایـن دو تیـم را نسـبت بـه مثلـث اسـتقلال، 

سـپاهان و شـهرخودرو راحت تـر کنـد. الان هـم بـا توجـه بـه شـرایط، شـانس 

شـاگردان مجیـدی بـرای نایب قهرمانـی بیشـتر از همـه تیم هـا اسـت، امـا حتما 

خـوب می دانیـد کـه فوتبـال ایران فوتبال نانوشته هاسـت و طی سـه هفته آینده 

شـاید اتفاقـی بیفتـد کـه تیمـی کـه اصـلا فکـر نمی کنید بیایـد و سـهمیه بگیرد 

و تیم هـای مدعـی درنهایـت دست شـان از آسـیا دور بمانـد. درمجمـوع بـا توجه 

بـه شـرایطی کـه هسـت شـانس اسـتقلال و سـپاهان را بـرای کسـب ایـن عنوان 

بیشـتر از بقیـه تیم هـا می دانـم. 

نکته اینجاست که هنوز حتی نفت مسجدسلیمان و نفت آبادان هم روی 

کاغذ شانس کسب سهمیه لیگ قهرمانان آسیا را دارند. 

بازهم تاکید می کنم فوتبال ما شـــرایطش به گونه ای اســـت که اصلا مشخص 

نمی کند و چه بســـا خیلی از اتفاقـــات در روز آخر یا حتی دقیقه آخر رخ بدهد. 

مثلا یک تیم هفته قبل بســـیار خوب بازی می کند اما هفته بعد برخلاف انتظار 

اصلا خوب نتیجه نمی گیرد و این نشان می دهد تیم ها از لحاظ بدنی از شرایط 

آرمانی به دور هســـتند و درحال حاضر هرتیمی بتوانـــد از لحاظ روحی و روانی 

نفراتش را طی بازی های آینده آماده نگه دارد، مطمئن باشـــید می تواند کسب 

سهمیه کرده و نتیجه لازم بگیرد. 

حدود ۲۰ بار در بازی استقلال - سپاهان به میدان رفته اید. نظرتان درمورد 

دیدار شنبه شـــب دو تیم چیســـت و آیا انتظار پیروزی ۱۰ نفره استقلال 

مقابل تیم اصفهانی را داشتید؟

نیمه اول مســـابقه از لحاظ کیفـــی واقعا حرفی برای گفتن نداشـــت و دو تیم 

به اندازه ای محتاط بودند که اصلا برای رســـیدن به گل اراده ای از خود نشـــان 

ندادند و در این خصوص فعل خواســـتن را صرف نمی کردند، اما در نیمه  دوم با 

توجه به اینکه اســـتقلال ۱۰ نفره بود بازیکنان سپاهان با خیال راحت مبنی بر 

اینکه حتما نتیجه این بازی را به دســـت خواهنـــد آورد، به زمین آمدند و همین 

موضوع به نقطه ضعف این تیم تبدیل شـــده و خیال راحتی که داشـــتند، باعث 

شـــد استقلال به دو گل برســـد. این درحالی بود که استقلال که با یک بازیکن 

کمتر در نیمه دوم به میدان آمده بود با توجه به اینکه می دانســـت ســـپاهان در 

این نیمه فشار زیادی خواهد آورد بازی با برنامه تری را نسبت به حریف ارائه داد. 

پس نقد اصلی را به بازیکنان سپاهان می دانید؟

بله، همین طور اســـت. یک ســـری از بازیکنان این تیم واقعا درحد نام سپاهان 

بازی نکردند. من در چهار تیم بزرگ ایران بازی کرده ام، اما به عنوان کســـی که 

بیشـــتر عمرش را در ســـپاهان بوده، می توانم ادعا کنم برخی بازیکنان این تیم 

درحد نام بزرگ ســـپاهان فوتبال بازی نمی کنند و به نظرم باید مدیریت باشگاه 

در این خصوص فکری کند. نمی شـــود یک بازیکن این طور فکر کند که لباس 

تیمی را می پوشد که هیچ سابقه ای ندارد، درحالی که سپاهان تا همین پارسال 

پرافتخار ترین تیم ایران در لیگ برتر بود و حتی سابقه درخشانی هم در آسیا دارد 

و از قطب های فوتبال ایران محسوب می شود، اما در نیمه دوم بازی با استقلال 

یکسری از بازیکنان این تیم اصلا در حد و اندازه های نام سپاهان بودند، هرچند 

غیبت امیر قلعه نویی هم روی نیمکت این تیم درنتیجه به دســـت آمده و کیفیت 

کار سپاهان تاثیرگذار بود. 

استقلال را مستحق این پیروزی می دانید؟

همان طور که گفتم ایـــن تیم با برنامه تر بازی کرد ،هرچند معتقدم دیاباته روی 

تجربـــه ای که داشـــت از داور پنالتی گرفت. هرچند خیلی از کارشناســـان آن 

صحنه را پنالتی ندانســـتند، اما این بازیکن با حرفه ای گری موفق شد این اتفاق 

مهم را برای استقلال رقم بزند و خودش هم آن را تبدیل به گل کند و به نظر من 

بازیکنان استقلال در نیمه دوم بهتر از سپاهانی ها فعل خواستن را صرف کردند. 

برخی اعتقاد دارند که شـــاید دوره امیر قلعه نویی تمام شـــده یا دستش 

دیگر رو شـــده که در این مدت اخیر نتوانسته است مثل گذشته عملکرد 

و کارنامه درخشانش را تکرار کند. 

این طور نیست امیرقلعه نویی حتما کاربلد بود که همچنان توانست در تیم هایی 

که در این چندسال بوده نتیجه بگیرد، اما وقتی یک بازیکن تیم آن طور که باید 

و شـــاید توانایی اش را نشـــان نمی دهد و موقعیت هایی را که به دست می آورد 

به راحتی از دست می دهد، دیگر از مربی چه کاری برمی آید؟ حتما آن موقعیت 

معروفی را که علی قربانی از دســـت داد، یادتان هست. در آن صحنه قلعه نویی 

باید چه کار می کرد؟ درمجموع بعد از دوران کرونا بازیکنان پرسپولیس اتحاد و 

همدلی بیشتری از خود نشان دادند و در خیلی از بازی ها با پیروزی های حداقلی 

توانســـتند درنهایت به قهرمانی برسند، درحالی که سایر تیم ها مثل سپاهان یا 

همین استقلال بازی هایی را از دست دادند که کسی فکرش را نمی کرد. وقتی 

که بازیکنان در مسابقه موقعیت های زیادی را از دست می دهند، دیگری موضوع 

به مربی خیلی ارتباطی ندارد. 

استقلال و ســـپاهان دوشـــنبه هفته آینده باید در جام حذفی به مصاف 

یکدیگر بروند. پیش بینی تان از این دیدار چیست؟

بازی شنبه شـــب که موجب شکســـت سپاهان شـــد، زنگ خطر را برای این تیم 

به صـــدا درآورده که دیگر هیچ موقع درمقابل تیم هایی که ۱۰ نفره می شـــوند 

احساس امنیت نداشته باشد و فکر می کنم سپاهان در بازی جام حذفی با یک 

تفکر و برنامه دیگر مقابل اســـتقلال به میدان می آید، چون برایشان درس عبرت 

شد که اگر بخواهند حریفان را دست کم بگیرند، باعث می شود اتفاقات بدتری 

برایشان بیفتد، تا جایی که شاید حتی این بار جام حذفی را هم از دست بدهند. 

شـــما درحال ورود به عرصه مربیگری هستید، پس حتما به مربیان جوان 

اعتقاد دارید. درخصوص فرهاد مجیدی شـــنیده می شود شاید نیمکت 

اســـتقلال برای فصل آینده دستخوش تغییراتی شده و مجیدی جایش را 

به مربی دیگری بدهد. زمزمه های مبنی بر بازگشـــت استراماچونی هم به 

گوش می رسد. نظر شما چیست؟

متاسفانه مشکل آنجایی است که در فوتبال ما آنهایی که باید در راس کار باشند، 

نیستند و آنهایی که نباید باشند در راس کار قرار دارند، اما در مجموع ابتدای فصل 

هم گفتم، اگر قرار باشد مربیانی مثل استراماچونی را از مهد فوتبال دنیا بیاوریم 

باید یک برنامه بلند مدت روی آنها داشته باشیم. اگر به طور مثال استراماچونی 

برای سه، چهار فصل می آمد عالی بود و می توانست تجربه خوبی برای مربیان جوان 

ایرانی هم باشد، اما اگر قرار باشد این دسته از مربیان مثل همین استراماچونی یا 

شفر برای سه، چهار ماه بیایند و بروند اصلا نیایند، بهتر است. از سوی دیگر اگر 

بخواهیـــم در مربیگری جوانگرایی بکنیم باید به امثال فرهاد مجیدی بها بدهیم 

و نباید این طور باشد که مجیدی در 6۰ سالگی مربی استقلال بشود. او باید در 

همین جوانی بیاید تا آزمون و خطا هایش را هم در همین سن پس بدهد. فرهاد 

باید مقابل تیم های بزرگ یا پیروز شود یا شکست بخورد تا همین برد و باخت ها 

برایش تجربه شود. اگر می خواهیم مربیان جوان مان یک روز به مربیان بزرگ و با 

تجربه تبدیل شوند باید از همین جا ها به آنها میدان بدهیم، چون شما در جوانی 

ریسک پذیری تان بالاست، اما هرچه سن بالاتر می رود، انسان محتاط تر و دست 

به عصا تر عمل می کند، پس باید اجازه دهیم تا نسل مربیان مان عوض شود. 

البته درهمین فصل بســـیاری از مربیانی که ضعیف عمل کرده و به نوعی 

درس پس داده بودند، بازهم تیم گرفته و به سرعت مشغول به کار شده اند. 

الان خیلی جالب است که چرخه مربیان ما به شکلی عمل می کند که یک مربی 

وقتی نتیجه نمی گیرد خیلی ســـریع بـــه یک تیم دیگر می رود. این موضوع هم 

حکایت خیلی از بازیکنان ما اســـت که در یک تیم اصلا خوب بازی نمی کنند، 

اما برای فصل بعد بهترین قرارداد را با بهترین تیم می بندند. این نشان می دهد 

نگاه ما نگاه عملکردی و حرفه ای نیســـت و توانمنـــدی و تاثیرگذاری آنها برای 

ما اهمیت ندارد و همه این اتفاقات و جابه جایی ها براســـاس روابطی که وجود 

دارد، اتفاق می افتد. 

ورزش
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سیدصالحی در گفت وگو با »فرهیختگان«: امثال استراماچونی باید 4 فصل بمانند نه 4 ماه

مجیدی نباید در ۶۰ سالگی مربی استقلال شود!
 شانس استقلال و سپاهان برای نایب قهرمانی بیشتر است                              بعضی از بازیکنان سپاهان در حد نام این تیم نیستند

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
روزنامهنگار

تیم نفت مسجدســـلیمان با مهدی تارتار روزهای خوشـــی را سپری کرد 

و حتی طعم قرار گرفتن در بالای جدول را هم چشـــید. شاید اگر کرونا و 

تعطیلاتش نبود این تیم هنوز هم مدعی کسب سهمیه لیگ قهرمانان 

بود، ولی با این وجود هم مسجدســـلیمانی ها با این مربی بهترین روزها 

را تجربه کردند. تارتار از آن جمله مربیان جوانی است که تیم هایش را با 

وجود همه مشکلات سرپا نگه می دارد و در سال های اخیر در لیگ برتر 

خود را جا انداخته و برای خودش اسم و رسمی در دنیای مربیگری به هم 

زده است. هر سال او با تیم هایش نقش تعیین کننده ای در سرنوشت لیگ 

دارنـــد. این فصل هم در روزهای پایانی لیگ باز هم قرعه به نام این مربی 

افتاده و نتیجه بازی های تیمش در بالا و پایین جدول به شـــدت تعیین 

کننده اســـت. از این رو همه بازی های این مربی با وجود این که تیمش را 

به ساحل آرامش رسانده مهم است. گفت وگوی »فرهیختگان« با مهدی 

تارتار را در ادامه می خوانید.

اوضاع تیم نفت مسجدسلیمان چطور است؟

شرایط بد نیست و تحمل می کنیم تا فصل تمام شود. بالاخره باید این روزهای 

سخت را یک جوری سپری کرد. فقط امیدوارم در آخر خاطرات خوش باقی بماند.

به نظر می رســـد تیم تان بعد از تعطیلات کرونا بـــه آرامش و ثبات خوبی 

رسیده است و می توانید در جام حذفی مدعی باشید.

همه تیم هایی که به مراحل نهایی رسیدند، مدعی هستند. پرسپولیس قهرمان 

شده است و 4 تیم دیگر همه به دنبال سهمیه و قهرمانی در جام حذفی هستند. 

تکلیف بازی استقلال و سپاهان هم که هنوز مشخص نیست. ما در این جمع 

تیم با ثباتی بودیم و پابه پای مدعیان آمدیم و به نیمه نهایی رســـیدیم ولی کار 

سختی در پیش داریم. وقتی این چند تیم را در کنار هم می گذارید می بینید 

که شـــاید بودجه تیم  نفت مسجدســـلیمان یک پنجم کل بودجه یکی از این 

تیم ها نباشـــد. شرایط اصلا برابر و قابل قیاس نیست و ما کار سختی داریم. با 

این حال تلاش مان را خواهیم کرد تا قهرمان شویم.

چک بازیکنان تیم تان پاس شد؟ چون نسبت به پرداختی بازیکنان تان 

معترض بودید.

جا دارد از محمدی رئیس مناطق نفتی جنوب کشور و ناصری مدیرعامل شرکت 

نفت مسجدسلیمان به خاطر صدور چک های جدید برای تاریخ 28 مرداد تشکر 

کنم. امیدارم چک ها در تاریخ مقرر پاس شـــود و بازیکنان بتوانند به پولشان 

برسند و 8۰ درصد بگیرند.

برای بازی عقب افتاده هفته آینده مقابل فولاد آماده اید؟

فولاد تیم خوبی اســـت. در خانه حریف به میدان می رویم و قطعا گرمای هوای 

اهواز نیز تاثیرگذار اســـت. بازی بسیار سختی اســـت و اصلا بازی راحتی در 

پیش نداریم. بازی های آخر ما با تیم هایی است که یا خطر سقوط را احساس 

می کنند و یا در بالای جدول به دنبال ســـهمیه هستند از این رو بازی با فولاد 

که یکی از همین مدعیان کســـب سهمیه است، سخت خواهد بود. باید همه 

تلاش مـــان را به کار بگیریم تا بازی خوبی انجام دهیم و به زیبایی های فوتبال 

کمک کنیم. چراکه فقط نتیجه برایمان اهمیت ندارد. فکر می کنم تنها مشکل 

فوتبال ما غیبت تماشـــاگران اســـت. امیدوارم هرچه زودتر از شر این ویروس 

منحوس راحت شـــویم تا تماشـــاگران به فوتبال برگردند چراکه در غیاب آنها 

فوتبال هیچ روحی ندارد.

چطور اســـت هر سال تیم های شما در هفته های پایانی مقابل حریفانی 

به میدان می رود که یا در خطر ســـقوط هســـتند و یا در ســـودای کسب 

سهمیه و یا قهرمانی؟

این هم حتما حکمتی است. ما جایگاه مان در جدل مناسب است و بعید است 

تغییری ایجاد شود. ولی درعوض با تیم هایی بازی داریم که شرایط سختی در 

جدول دارند. با این حال سعی می کنیم بازی جوانمردانه را به نمایش بگذاریم 

تا در حق تیمی اجحاف نشـــود. از بازیکنانم تشکر می کنم چراکه با وجود این 

که نه خطر ســـقوط دارند و نه شـــانس کسب ســـهمیه ولی با همه وجود بازی 

می کنند. از آنها ممنونم. 

از بازی جنجالی مقابل ذوب آهن بگویید بالاخره حق با شما 

بود یا ذوبی ها؟

مـن فیلـم بـازی را دیـدم. کارشناسـان بایـد درمـورد قضـاوت 

داور نظـر بدهنـد ولـی داور در طـول 9۰ دقیقـه بـا ذوب آهـن 

مهربان تـر از مـا بـود. بـه دو سـه صحنـه مشـکوک بـازی کاری 

نـدارم ولـی دیـدم کـه چنـد صحنـه در محوطـه جریمـه ذوبی هـا 

به وجـود آمـد. مثـلا در یـک صحنـه بازیکـن آنهـا تـکل 

زد و تـوپ بـه دسـتش برخـورد کـرد ایـن یعنـی 

خطـا. نمی خواهـم نظـر کارشناسـی بدهم 

ولـی به عقیـده مـن اشـکان خورشـیدی با 

ذوب آهـن مهربان تـر از مـا بـود.

ولی ذوب آهنی ها معتقد بودند داور 

با تیم شما مهربان تر بود!

کاری بـه باشـگاه ذوب آهـن نـدارم و 

نظـری در ایـن مـورد نمی دهـم. آنهـا 

هم نظرشان را گفتند. ولی می خواهم 

از آنهـا تشـکر کنـم. ذوب آهن باشـگاه 

خوبی است و به ما در سفر به اصفهان 

لطـف کردنـد. روز بعـد از بـازی زمیـن 

تمریـن در اختیارمـان قـرار دادند و توانسـتیم 

ریکاوری کنیم. از آنها تشـکر می کنم. بهتر اسـت 

بیـش از ایـن درمورد اختلاف مان بر سـر قضاوت 

داور صحبـت نکنیـم.

باشگاه نفت مسجدسلیمان وضعیت مبهمی دارد و ممکن است واگذار 

و یا حتی منحل شود. آیا می خواهید در این تیم بمانید؟

من باید از مدیریت باشگاه نفت تشکر کنم. با من برای ماندن صحبت کردند ولی 

انصافا شرایط برای ماندن مهیا نیست. از این رو بعد از مسابقات لیگ جاری به 

آنها پاسخ می دهم. با شرایط فعلی اصلا نمی شود درمورد این باشگاه اظهارنظر 

کرد چه برسد به این که بخواهیم درمورد فصل بعد تصمیم بگیریم.

وقتی هنوز تکلیف تیمداری خودشـــان مشخص نیست با شما برای چه 

مذاکره کردند؟

شنیدم نماینده شهر مسجدسلیمان، استاندار و سایر مسئولان در تلاش 

هستند برای فصل بعد مشکلات حل شود. از این رو آخر فصل درمورد 

پیشنهادشان تصمیم می گیرم. هنوز هیچ برنامه ای به آنها ندادم 

چون تکلیفم مشخص نیست و نمی توانم راجع به بازیکن و برنامه 

تمرینی نظر دهم. از این رو باید منتظر پایان مسابقات بمانیم. 

تا من تصمیمی بگیرم که هم به سود خودم باشد و هم باشگاه.

چرا همیشه تیم پرســـپولیس در روزهای پایانی و حساس 

لیگ سرنوشتش به تیمی گره می خورد که شما 

در آن مربی هستید؟

این دســـت من نیســـت و فکر می کنم 

قســـمت است. من که این طور تنظیم 

نکـــردم. حتما حکمتی هســـت ولی 

نمی توانم در موردش صحبت کنم.

شـــما هم مثل یحی گل محمدی 

گزینه ســـرمربیگری پرسپولیس 

بودیـــد. اگـــر به جـــای یحیـــی 

انتخاب می شدید می توانستید 

پرسپولیس را قهرمان کنید؟

اصلا درست نیست من در این مورد 

صحبت کنم. چـــون مربی تیم نفت 

مسجدسلیمان هســـتم و سعی می کنم 

درمـــورد تیم خـــودم صحبـــت کنم. فقط 

می توانـــم به پرســـپولیس بابت قهرمانی 

تبریک بگویم.

مهدی تارتار در گفت وگو با »فرهیختگان«: داور با ذوب آهن مهربان تر از ما بود

شرایط برابر نیست ولی هدف ما قهرمانی جام حذفی است
نمی دانم چرا سرنوشت پرسپولیس به من گره می خورد
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